
HP E R B Á L I

2019. FEBRUÁR Perbál Község Havonta Megjelenő Ingyenes laPja

Hírmondó



3

2019. február |  P e r b á l i  H í r m o n d ó H I V A T A L I  H Í R E K

2

I M P R E S S Z U M

k i a d j a

Perbál Község Önkormányzata
Perbál Fő u. 6. 

Telefon: 26 370 350
f e l e l ő s  k i a d ó

Varga László
Perbál Község Polgármestere

a P e r b á l i  H í r m o n d ó

m e g j e l e n i k  H a v o n ta

800  P é l d á n y b a n, 
i n g y e n e s e n.

f e l e l ő s  s z e r k e s z t ő

Tóth Anna
t ö r d e l é s,  n y o m d a i  e l ő k é s z í t é s

Végh Anna
n y o m d a 

Korrekt Nyomda 
H í r d e t é s  f e l v é t e l

szerkesztoseg@perbal.hu
Telefon: 30 320 6949

H I V A T A L I  H Í R E K

A leendő Egészségház helyén a régi 
tűzoltószertár bontása megtörtént, a kivitelező az idő-
járás függvényében halad a munkálatokkal. 
A tervek szerint 2020 tavaszára készül el az új épület, 
ahol a település egészségügyi ellátásai (házi- és 
gyermekorvos, fogorvos, védőnő) egy helyen 
lesznek elérhetőek.
Az óvoda új épületrésze elkészült; apróbb külső 
simítások vannak még hátra, amelyekkel meg kell 
várni a kedvezőbb időjárást. Ezen kívül az eszköz-
beszerzés – bútorok, fejlesztő eszközök - része még 
a pályázatnak, amely az előttünk álló hetekben 
megtörténik. Ezek után, a tavasz folyamán az új 
épületszárny átadásra kerül.

Futó  pá l yázatok ,  projektek

t ó t H  b é l a

K ö r z e t i  m e g b í z o t t
Telefon: 70-492-0734

Az év vége, az új év kezdete egyik 
legnagyobb port felvert történése, 
a takarékszövetkezet helyi 
kirendeltségének bezárása. 
Perbál Község Önkormányzata is várat-
lanul értesült és megdöbbenve áll az előtt 
a tény előtt, hogy a B3 Takarék - korábban 
Pilisvörösvár és Vidéke Takarékszövetkezet - 
perbáli fiókját bezárják. Ezt tényként közölték 
önkormányzatunkkal, erről semmiféle előzetes 
tájékoztatást, vélemény kérést nem kaptunk.

Ez azért is különösen felháborító, mivel szinte napi kapcsolatban álltunk 
az utóbbi időben a bank felsőbb vezetésével, az önkormányzatot jelentősen 
érintő banki ügyletek előkészítése, lebonyolítása okán.
A perbáli fiók több mint negyven éve állt a helyi és környékbeli lakosság 
szolgálatában. Nem csak Perbál, de az egész Zsámbéki-medence egyetlen 
pénzintézeti fiókja. A legtöbb perbáli polgár ezen pénzintézetet tisztelte meg 
bizalmával, így önkormányzatunk is közel tíz éve ide helyezte át 
számlavezetését.
A bezárás rengeteg, a számláját itt vezető, vagy különböző banki műveleteit 
itt végző polgár további banki ügyintézését nehezíti meg, főleg azokét, akik 
nem rendelkeznek internetes bankolási lehetőséggel, mindamellett az 
önkormányzat pénzügyeinek kezelése is nagymértékben bonyolódik.
A döntés ellen természetesen felemeltük a szavunkat; azt a csekély eredményt 
sikerült elérni, hogy a fiók január végéig maradt. Ezen kívül azt az ígéretet 
kaptuk, hogy az ATM tovább üzemel majd, illetve a bank munkatársai dol-
goznak egy mobil bankszolgáltatáson (kisbuszba kihelyezett „mobilbank”), 
amely - a tervek szerint - hetente egy napot lesz nyitva Perbálon.
Ezen felül levéllel kerestük meg az illetékeseket, melyben részletesen 
indokoltuk a fiók megmaradásának szükségességét és ezen okból egyeztetése-
ket kezdeményeztünk, amely sajnos nem talált fogadókészségre.

Jelentős változás a Hivatal életében, hogy december végén lemondott 
dr. Réz Zsolt jegyző, aki tíz évig töltötte be ezt a tisztséget Perbálon. Már fo-
lyamatban van az új jegyző pályázatása. Az eljárás lezárultáig Budajenő-Tök 
község közös hivatalából dr. Tóth Ibolya aljegyző asszony látja el a helyettesítési 
feladatot. Jegyző asszony minden munkanap délelőtt személyesen is jelen van 
a perbáli Polgármesteri Hivatalban.

Az utóbbi évektől eltérően többször esett hó az idén télen, ami 
településünkön is nehezíti a közlekedést. Az önkormányzat hóeltakarítási és 
síkosságmentesítési munkálatainak utakra vonatkozó részét az elmúlt évek-
ben egy helyi vállalkozó végezte. Ebben a szezonban azonban ezt a feladatot 
– technikai okok miatt – nem tudta vállalni. A képviselő-testület pályázat 
útján – és egyéb más módon is – keresi a  feladat ellátására a vállalkozót, - 
mindeddig sikertelenül. 

POLGÁRMESTERI TÁJÉKOZTATÓ

Önkormányzatunk a jelenleg zajló 
építkezések, bontások és egyéb 
körülmények miatt tárolási ne-
hézségekkel küzd. 
Emiatt az utakra használatos 
szóróanyagot – a homokot és a sót 
– nem tudjuk megfelelően tárolni, 
illetve nem tudunk nagy meny-
nyiséget felhalmozni. A hangsúlyt 
éppen ezért arra fektetjük, hogy a 
legveszélyesebb szakaszokat szórjuk, 
valamint az önkormányzati ingat-
lanokhoz tartozó járdákat síkosság-
mentesítjük. 

Kérünk mindenkit, hogy ezek 
figyelembevételével, nagyon 
elővigyázatosan közlekedjen! 
Ugyancsak  kérjük az
 ingatlantulajdonosokat, hogy 
a saját ingatlanjaik előtt 
– a hatályos rendelet értelmében – 
a síkosságmentesítést végezzék el 
a balesetek elkerülése érdekében.

A NÉMET NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZAT HÍREI
a PerbálI néMet neMzetIségI önKorMányzat 

rövIdített tájéKoztatója 2018. évI tevéKenységéről

Nemzetiségi önkormányzatunk a működési, illetve a feladatalapú támogatások-
ból gazdálkodik évek óta. Igyekszünk a kapott összegeket megfelelően, 
sokoldalúan felhasználni. Az idei évben a működési támogatás - 964.600 
Forint - összege mellé ismét szép összeget nyertünk a feladatalapú támogatás 
pályázaton: 2.534.966 Forintot. E mögött az összeg mögött is sok munka, 
tervezés, együttműködés, elhivatottság van az önkormányzat tagjai részéről.
Rendezvényeinkkel – mint mindig – szorosan bekapcsolódtunk községünk 
életébe.
A tavalyi évben anyagilag is támogattuk, illetve jutalmaztuk nemzetiségi 
területen végzett munkájukért a „Dicke Schwäne” zenekart, a Közösségi Házat, 
a Helytörténeti kiállítást, a Szent-Anna napi Búcsút, a Szent Anna Alapítványt 
(Szent Anna templom felújítási munkálatok), a Mézeskalács Óvodát, a Napra-
forgó Nyugdíjas Klubot, a Maklári József kórust, a Perbáli Mazsorett csoportot, a 
Kis-forrás Német Nemzetiségi Iskolát, valamint részt vettünk az idősek karácso-
nyi megajándékozásában.
A Kis-forrás Német Nemzetiségi Általános Iskola kiemelten ápolja a német 
nemzetiségi hagyományokat (versenyek, tánc, ének…) a Nemzetiségi Önkor-
mányzat programjait fellépéseivel. Így támogatásunkból is kiemelten része-
sül, de igyekszünk minden olyan rendezvényt, eseményt, szervezetet, csopor-
tot támogatni, amely valamilyen formában kapcsolódik a német nemzetisé-
gi hagyományok ápolásához, megőrzéséhez, továbbadásához. Hiszen egy 
nemzetiségi önkormányzat elsődleges feladata saját nemzetiségi hagyományai-
nak megőrzése, ápolása továbbadása. Tevékenyen szeretnénk továbbra is részt 
venni a község életében, eseményeiben; minden meghívásnak igyekszünk ele-
get tenni.
Számos tervünk van az idei évre is, amelyeket szeretnénk lehetőseinket ki-
használva megvalósítani.
(A Német Nemzetiségi Önkormányzat teljes terjedelmű beszámolója a képviselő-
testület januári ülésén lett bemutatva és elfogadva.)

b o r b á s  t a M á s

M e z ő ő r
Telefon: 30-206-5135

Az ipari park beruházáshoz kapcsolódó 
munkálatok a téli időjárási viszonyok miatt átmeneti-
leg szünetelnek, amint lehetséges folytatódik a munka.
A Szabadság utca felújításához kapcsolódó közbe-
szerzés sikeresen lezárult. A tervek szerint a beruházás 
legkésőbb az idei nyár folyamán lezajlik. Ez némileg 
változást jelent az ütemezésben, mivel előzőleg két 
ütemben zajlott volna. A munkálatok nagy megértést 
és türelmet igényelnek majd az ott lakóktól, illetve 
az ott közlekedőktől, hiszen az utcában időszakosan 
nagy a forgalom az ott található iskola, óvoda, konyha, 
valamint orvosi rendelő miatt.
A Piac-közösségi tér létrehozását célzó pályázat 
eredményhirdetése még nem történt meg.
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A közelmúltban több, a térségünket érintő közlekedési fejlesztésről 
született döntés. Az egyik a főváros körüli körgyűrűt érinti, a másik 

a Zsámbéki-, illetve Pilisi- medencében tervezett útfejlesztéseket. 
Ezek lényegesen befolyásolhatják az itt élők, közlekedők életét.

2018 decemberében az Országgyűlés elfogadta az országos és az agglome-
rációs rendezési terv módosításait. Ezen módosítások egyike, hogy az M0 
nyugati szektorának tervezett nyomvonala kikerült a tervekből. 

Ó V O D A I  H Í R E K

Erre az érintett lakosság és önkor-
mányzatok tiltakozása miatt 
került sor. A hivatalos álláspont 
szerint ez nem jelenti a körgyűrű 
bezáródásának végleges elvetését, 
hanem új nyomvonalakat, megol-
dásokat keresnek. Mindenesetre a 
konkrét megvalósulás újabb – egyre 
távolodó – időpontra tolódik.
Szintén decemberi fejlemény, hogy 
a Kormány kiemelt közlekedési 
fejlesztésekről döntött. Ezek között 
szerepel az M100 – előző nevén 
R11, azaz az Esztergomot az M1-es 
autópályával összekötő – kétszer 
kétsávos autóút megvalósítása. Ez 
nem újdonság, hiszen már jó ideje 
napirenden van. Inkább számít 
újdonságnak, hogy ezzel egyidőben 
szándékoznak megépíteni a mosta-
ni 10-es számú utat tehermentesí-
tő, azzal párhuzamosan, de a 
településeket elkerülve futó M10-es 
utat. Ez az új út Piliscsév térségében 
csatlakozna az M100-as útba.
A két fejlemény – az M0 bezáródá-
sának bizonytalansága, valamint az 
M100-M10 előrehozása – óhatat-
lanul felveti azt a lehetőséget, hogy 
ezen utóbbi szakaszra terelődne a 
hiányzó körgyűrű forgalmának egy 
része. Ezzel igazolást nyerne az az 
álláspont, amely szerint az ily mó-
don megnövekedett forgalom 
a medence lakosságának kisebb za-
varásával járna a mostani „nyugati” 
nyomvonal esetében, mint 
a korábbi „keletivel”.
Közben az M100-as út környezeti 
hatásvizsgálati dokumentációja 
elkészült, az megtekinthető az érin-
tett önkormányzatok Hivatalaiban, 
valamint nyilvános közmeghall-
gatást is tartanak e témában 
2019. február 18-án Esztergomban.

Decemberben óvodánkba látogatott 
a Jeep Magyarország márkanagykö-
veteként Kovács Patrícia színésznő, 
Marsalkó Dávid énekes (Halott 
Pénz), Krausz Gábor kreatív séf, Tóth 
Gabi énekesnő, hogy a cég jóvoltából 
megajándékozzák az óvodásokat. 
Plüss mackókat, könyveket, vala-
mint két gokartot és négy játék 
jeep-et hoztak a gyerekek számára. 
Óvodásaink nagyon örültek az aján-
dékoknak; izgatottan vették birtok-
ba az új járműveket és vidáman 
játszottak az új mackókkal.
Ezúton is köszönjük a szervezőknek, 
hogy a perbáli Mézeskalács Óvodára 
esett a választásuk és a mi gyerekein-
ket lepték meg 2018 decemberében!

Köszönet 
a német nemzetiségi 
önKormányzatnaK 

A perbáli Német Nemzetiségi 
Önkormányzat idén is, 

- a korábbi évekhez hason-
lóan - 200.000 Forinttal 

támogatta intézményünket, 
melyből sikerült minden 

csoportba fonott bútorokat 
beszerezni, amit a gyerekek 

nagy örömmel használnak az 
óvodai mindennapokban. 

A gyermekek örülhettek még 
számos nevelő-oktató munkát 

segítő játékeszköznek is, 
mely nagy segítséget nyújt 

egyéni fejlesztésükhöz.
Nagy segítséget jelent, 

hogy ajándékként még egy 
laptoppal is gazdagodhat-
tunk, továbbá mód nyílt 
beszerezni olyan irodai 

eszközöket, melyek 
megkönnyítik a pedagógusok 

adminisztrációs munkáját. 
Hálásan köszönjük 

a Német Nemzetiségi 
Önkormányzatnak 

önzetlen felajánlásukat, 
mellyel a tavalyi évben 

is bearanyozták 
a karácsonyunkat.

Az óvoda dolgozói és a gyerekek 

Ajándékok az óvodának

Kiemelt közlekedési fejlesztések közé került 
az M100-as (korábban: R11) út
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adventi gyertyagyújtás
Az első gyertya meggyújtása után kezdetét vette a várakozás, s még három alka-
lommal találkoztak alsó tagozatos osztályaink a hagyományos adventi gyertya-
gyújtásra. Énekszóval, az alsó tagozatos osztályfőnökök adventi jókívánságaival, 
meséivel, megható történeteivel hangolódtunk rá az év legszebb ünnepére. A 
felső tagozatosok is meggyújtották gyertyájukat, s meghallgatták iskolatársaik és 
tanáruk ünnepváró gondolatait.

miKulás
December 6-án iskolánk minden tanulója, dolgozója várta a Mikulást. A ter-
meket dekoráltuk, Mikulás sapkákat, szarvasagancsokat, kisördög szarvakat 
vettünk fejünkre, iskolarádiónk Mikulás dalokat sugárzott... Még a reggelink 
is Mikulás „díszbe” öltözött. Rövid várakozás után ismét köztünk volt az „ősz 
szakállú”. Végigjárta iskolánk valamennyi osztályát. 

jótéKonysági vásár a faluKarácsony alKalmából
December 8-án ünnepeltünk községünk falukarácsonyát. A Közösségi Házban 
a színes karácsonyi programok mellett már kora délutántól a szokásos vásár 
portékái közül lehetett vásárolni. A környékbeli kézművesek, őstermelők mellett 
ismét helyet kaptak iskolánk karácsonyi portékái is. Köszönjük minden kedves 
szülőnek, nagyszülőnek, pedagógusainknak, tanítványainknak az önzetlen fel-
ajánlást, a jótékonysági iskolai karácsonyi vásárra készített igényes portékákat! 

isKolai Karácsonyi ünnepség 
Hagyományainkhoz híven a téli szünidő előtti utolsó tanítási nap délelőttjén 
iskolánk valamennyi osztálya, pedagógusa, meghívott vendégeink felvonultunk 
a Közösségi Házba karácsonyi összejövetelünkre. A jelenlévők megtekintették 

az iskola pedagógusai és tanulói által 
összeállított és előadott szép műsort. 
Bors Andrea igazgatónő köszöntője 
után a Sonnenstrahlen (Napsugarak) 
sváb tánccsoport nyitotta meg a prog-
ramot. Ezután hallhattuk 4. osztályos 
tanulóink betlehemes énekét Jézus 
születéséről Budainé Ványi Zsófia 
felkészítésében, majd az alsó tagozatos 
tanulók német nyelvű zenés előadása 
karácsony hangulatát hozta a Közössé-
gi Ház falai közé Mayerné Aller Rita és 
Bakai Anikó közreműködésével.
Gitáros énekkarunk és néhány peda-
gógusunk egy német és egy magyar 
nyelvű karácsonyi dalt adott elő, me-
lyeket Elek Mónika és Czakó Péter 
pedagógusok tanítottak be. Nagy 
meglepetésként iskolánk pedagógu-
sai betlehemes játékukkal ajándékoz-
ták meg a jelenlévőket, Czakó Péter 
vezetésével.
Az ünnepség meghitt zárásaként a 
citerazenekar - Sáfárné Földi Mária 
felkészítésével és közreműködésével 
- ismét falakat rengető énekszóval és 
citeramuzsikával zengte be a termet.

I S K O L A I  H Í R E K

advent és Karácsony az isKolánKban

”
starKlasse” pályázat 

– neue zeitung junior
A Neue Zeitung Junior által meg-
hirdetett pályázaton osztályok 
mutatkozhattak be az újság keretei 
között, erre a felhívásra jelent-
kezett iskolánk harmadik osz-
tálya. A pályázati kiírás értelmé-
ben 14 kérdés alapján kellett 
bemutatkozniuk a gyerekeknek. 
A bemutatkozó szöveghez egy 
osztályképet is küldtünk. Nagy 
örömünkre a beküldött pályázati 
anyagot közzétette a szerkesztő-
ség a Neue Zeitung Junior janu-
ári számában.  „Kinder! Wir ha-
ben gut gemacht!”

Bakai Anikó

A néphagyományőrző óvodai programunkon belül, 
az idei évben a kiemelt feladatunk a „népi játékok ké-
szítése”.
Az óvodánkban működő Pántlika munkaközösséggel 
egyeztetve közösen szerveztük meg a fonó heti pro-
jektet. Elmeséltük csoportjainkban a gyerekeknek, 
hogy régen milyen volt az élet a fonóban. Diaképeket 
is nézegettünk arról, hogyan dolgoztak az asszonyok a 
szövőszékekkel, orsóval, miként készültek a szőnyegek, 
függönyök, terítők, illetve régi mesterségek – szűcsök, 
fazekasok, kosárfonók munkáját is láthattuk. Egész 
héten készültünk valami érdekességgel. Már a legkiseb-
bek is ügyeskedtek; dobozból és magvakból hangszert 
készítettek. A kiscsoportosok fonallal és a varrás tech-
nikájával ismerkedtek. A középsősök pókfonással dolgoztak, a nagycsopor-
tosok gyékényfonással készítettek szebbnél szebb díszeket. 
A hét zárásaként – mint régen a fonóban, a munkák végeztével – meséltünk 

és táncoltunk: csütörtökön Lévai 
Erika óvónő jött el hozzánk és me-
sélte el nekünk a Csillagszemű ju-
hász című mesét. Pénteken Petra 
óvónő tartott táncházat a tornaterem-
ben, ahol együtt járták a táncot a 
kicsik és a nagyok. 
Reméljük maradandó értéket, tar-
talmas időtöltést tudtunk így óvo-
dásainknak biztosítani. 

Szente Krisztina óvodapedagógus    

Helyi német nemzetiségi vers-és prózamondó versenyNovember 26-án, hétfőn nagy létszámmal vettek részt tanulóink a helyi megmérettetésen. Több mint 90 alsó és felső tagozatos tanuló készült német versekkel, prózai szövegekkel. A zsűri tagjai között értékelt iskolánk német nyelvet oktató pedagógusai mellett Kreisz Györgyné is a Német Nemzetiségi Önkormányzat képviseletében. Dicséret a diákoknak a lelkes felkészülésért és tanáraiknak a lelkiismeretes felkészítésért!

OVISOK A FONÓBAN 
P r o j e k t h é t  a z  ó v o d á b a n
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b e r g  j u d I t  - író
-Volt-e kedvenc rajzfilmed?
- A Mézga családot, a Nils Holgersson csodálatos utazását, a Ma-
gyar népmeséket és a Vízipók Csodapókot szerettem nagyon.

-Milyen érzés volt megelevenedni látni a Lengemesék sze-
replőit a filmvásznon?

- Nagy dolog, hogy egészestés rajzfilm készülhetett a mesekönyvből, nagyon 
örültem a hírnek, ugyanakkor úgy alakult, hogy a rajzfilm készítésében nem 
vettem részt, ezért nagy meglepetés volt meglátni a filmvásznon.
- Befolyásol valamennyire az újabb kötet(ek) illusztrálásában?
- A rajzfilm nem befolyásol az új rajzok készítésénél. Más műfaj, más dolgokra 
kell odafigyelni. Egy illusztrációnál például, mivel állókép, fontos, hogy sűrítve 
közöljön információkat, lehetőleg még azon is túl, mint amit a szöveg tartalmaz.
- Gondoltál konkrét helyszínre, amikor a Lengék otthonát, a Nádtengert 
elképzelted?
- Nem igazán - inkább az volt a fontos, hogy megmutassam a legjobb értelem-
ben vett természetet, ami tulajdonképpen itt vár a sarkon túl: akár a külvárosi 
bányatónál. 
- Fontosnak tartod, hogy a gyerekek tudatosan viszonyuljanak a körülöt-
tünk élő természethez? 
- Nagyon szeretem, ha egy fontos témát csomagolhatok bele egy mesébe úgy, 
hogy nyoma se maradjon a tanító szándéknak. Egyszerűen csak közvetítsen egy 
világszemléletet. A Lengemeséknél nagyon tudtam, hogy szeretném megmutat-
ni a természet működését, és azt, hogy milyen káros lehet, ha csak kizsigerelni 
akarjuk, és nem védjük. 
- Mennyire sikerült a Lengemesék rajzfilmváltozatában azt a világot meg-
jeleníteni, amit írás közben elképzeltél?
- A Lengemesék esetében megtörtént a csoda: ez a rajzfilm pont olyan, ami-
lyennek én láttam magam előtt. A forgatókönyvet az első szótól az utolsóig 
én írtam, ami nagyon nagy kihívás volt, sokat izgultam miatta. De a Cinemon 
rajzfilmstúdió minden dolgozója akkora lélekkel, kedvvel és szeretettel nyúlt az 
anyaghoz, és Timkó Bíbor rajzai is olyan közel állnak az elképzelésemhez, hogy 
mindenki nagyjából ugyanazt vizionálta, amit én. Ez elképesztő boldogság!

t I M K ó  b í b o r  - illusztrátor
- Mi volt gyerekkorodban a kedvenc meséd?
- A kedvenc meséim az anyukám által rögtönzött tündéres, 
erdei manós mesék voltak. A szereplők gyakran változtak át 

benne, a dolgok nem a fizikán, hanem egy sajátos belső logikán 
alapultak: el voltak varázsolva. Mindent töviről-hegyire 

elképzeltem, valószínűleg akkor, két éves koromtól alakult ki 
a belső látásom.
Az első meghatározó képeskönyv élményem a Tesz-vesz város volt. Másodikos 
koromban kaptam meg, és már nagyon vágytam rá. Akkor a magyar piacon nem 
nagyon voltak  nagy méretű, egész oldalas színes képeskönyvek. Egy-egy oldalt 
órákig nézegettem, teljesen elvesztem vicces részletekben. Ez fontos tanulság volt 
a későbbi illusztrációs munkáimnál. j a n u á r I  K ö n y v t á r I  s z o M b a tVendégünk volt Török Szilvi grafikus, író, a Budapest Animation filmstúdió alapító tagja.

A  K Ö N Y V TÁ R  H Í R E I
B E RG  J U D I T      

Nádtengeri rejtélyek
Ez a könyv nemcsak attól külön-
leges, hogy a Nádtenger lakói va-
donatúj kalandokba keverednek 
a már bebarnult hajú Füty-
työs Vilkó vezetésével, hanem 

azért is, mert 
rajtad múlik, 
hogyan alakul-
jon a történet! 
Elkezdődik a 
mese, de hamar 
felmerül a 
kérdés, merre 
folytassák út-

jukat a szereplők. Te döntesz, 
és így a bonyodalom az általad 
választott irányban kanyarog 
tovább. Persze itt-ott újra össze-

fonódnak a szálak, míg a végére 
hét teljesen különböző befejezésű 
mesét „gyárthatsz” magadnak. És 
hogy még több meglepetést hozzon 
ez a fordulatos kötet: némelyik 
történetet és a meseváltozatok 
végét rajzfilmjelenetek egészí-
tik ki. Ha okostelefonnal beol-
vassátok az egyes oldalak alján 
lévő LivePrint-logót, már meg is 
nézhetitek a rövid kis jeleneteket. 
(Forrás: pagony.hu)

KÖN
YV
AJÁ
NLÓ

Megkérdeztük a Lenge mesék alkoto' it

„2009-ben, az igazgatói kinevezésem 
után a könyvtár akkori működéséről 
is tájékozódtam és rövidesen Varga 
László polgármester úrral egyeztetve 
iskolai és községi könyvtár néven 
egyesítettük azt. Ebbe a folyamatba 
bevontuk az akkor mozgókönyvtári fe-
ladatokat ellátó Pest Megyei Könyvtárat 
is. Egy hármas szerződéssel rendeztük 
a jogi helyzetet. Az iskola pedagó-
gusa, Bolláné Bíró Katalin látta el az 
egyesített iskolai és községi könyvtár 
könyvtárosi feladatát, az ön-
kormányzat biztosította a helyi-
séget és a könyvállományt, Pest 
megye pedig a mozgókönyvtárat. 
A mozgókönyvtári szolgáltatás-
nak az volt a lényege, hogy a 
könyvállományt megmozgatva 
hoztak új könyveket, így frissül-
hetett az állomány” – vázolja a 
könyvtár egyesítésének kezdeti 
történetét Bors Andrea, a Kis-forrás 
Német Nemzetiségi Általános Iskola 
intézményvezetője.
2013-ban, amikor az iskola állami 
fenntartásba került és megalakultak 
a tankerületek - újra kellett gondol-
ni a könyvtár helyzetét, valamint 
szerződést módosítani a Budakeszi 
Tankerülettel. A Pest Megyei Könyvtár a 
könyveken kívül különböző szolgál-
tatásokat is nyújtott, ezzel bővült a 
könyvtár programkínálata is. 
Ilyenek voltak például az Országos 
Könyvtári Napok vagy a Költészet 
napja alkalmából rendezett író-olvasó 
találkozók. Ezen kívül számítógépet, 
nyomtatót is kapott a könyvtár a 

megyei könyvtártól.
„Bolláné Bíró Katalin nemcsak 
könyvtárosi, hanem könyvtáros tanári 
munkakörben is tevékenykedett. Ez 
azt jelentette, hogy a nyitvatartásból 
minimum heti öt órát délelőttönként 
tartott nyitva a könyvtár; ennek 
keretében biztosítottuk az iskolában a 
könyvtárhasználati órákat is. Színvo-
nalas, érdekes könyvtárhasználati 
órákat tartott Kati néni. 
A tapasztalatunk az volt, hogy ezen 

órák után megnövekedett a kölcsön-
zések száma, a gyerekek gyakrabban 
látogatták a könyvtárat és többet 
olvastak.” – mondja el 
Bors Andrea. 
Az iskolai könyvtáros feladata volt 
még az iskolai tankönyvek leltározása 
is. A könyvtárban rendezték minden 
évben a szépolvasási versenyt. 
A nyitvatartási időt a Pest Megyei 
Könyvtár szabályozta: heti húsz órás 
keretet írt elő. Ebből heti tizenkilenc 
órát biztosított az iskola, havonta 
egy szombat délelőttre tömbösítve 
pedig a fennmaradó heti egy órát az 
önkormányzat finanszírozta. Ezek az 
alkalmak többnyire a Közösségi Házzal 
szorosan együttműködve valósultak 

meg, illetve a Pest Megyei Könyvtár is 
kínált programokat. Az ún. könyvtári 
szombatok révén aktívan beindult a 
közösségi élet a könyvtárban, több 
korosztályt is sikerült megmozgatni.
Néhány évvel ezelőtt megalakult a 
perbáli Kaméleon Olvasóklub Paulovkin 
Boglárka vezetésével. A klub tagjai 
rendszeresen találkoznak a könyvtár-
ban, feladatlapok segítségével ismer-
kednek egy-egy olvasmánnyal, 
a könyvtárral és úgy általában a 
könyvekkel. Nagyon örülök az 
olvasóklub működésének, hiszen ez 
is segíti az iskolánk kiemelt céljai 
között szereplő, olvasóvá nevelést” – 
hangsúlyozza Igazgató asszony.
Bolláné Bíró Katalin könyvtáros szep-
tembertől felmentési idejét töltötte, 
január 5-én nyugdíjba vonult. „Az 
iskolai és községi könyvtárosi felada-
tokat, valamint a könyvtáros tanári 
feladatokat ettől a tanévtől megosz-
tottuk. A könyvtáros tanári feladatot 
heti nyolc órában az egyik pedagó-
gusunk, Havasiné Szalai Mónika 
látja el. A fennmaradó nyitvatartási 

időben pedig Kúti Mária végzi 
a könyvtárosi feladatokat. A két 
kolléga munkaköre hasonló, de 
mégsem teljesen ugyanaz. Közös 
feladatuk a leltározás, selejtezés és 
természetesen egymás munkáját 
is segítik. Mária tartja a kapcso-
latot közvetlenül a Pest Megyei 
Könyvtárral, valamint továbbra is 

lesznek „könyvtári szombatok”, 
ezeket ő szervezi.
Gyakorlatilag maradt minden eddi-
gi feladat, csak nem egy, hanem két 
személy látja el őket” -  mondja el Bors 
Andrea. Majd hozzáteszi: „Köszönjük 
Bolláné Bíró Katalin sok éves könyvtáro-
si és könyvtárostanári munkáját, a 
könyvtári szombatok színes programjait. 
Köszönjük az iskola fenntartójának, 
az Érdi Tankerületi Központnak, hogy 
továbbra is támogatják az iskolai és 
községi könyvtár működését, továbbá 
Perbál Község Önkormányzatának és 
a Pest Megyei Könyvtárnak a pozitív 
hozzáállását a közös feladathoz! 
Szeretettel várja a könyvtár 
az olvasókat!” 

Változások az iskolai 
és községi könyvtárban

KÖNYVTÁRI SZOMBAT: MOZI A KÖNYVTÁRBAN!

L e n g e m e s é k
f i lmvetítés

vendégünk Pálfy Zsolt , a fi lm rendezője
és Fejér Simon Pál, a fi lm zeneszerzője

Közösségi Ház * Perbál , Fő utca 24. 
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Amit a legjobban szerettem, az a folyamatos fejlődés volt. Eleinte 
a könyvtár egy iskolai osztályteremben volt, majd felkerült a Közösségi Ház-

ba, de még csak a belső helyiségben voltak könyvek, aztán a folyamatosan 
szépülő fogadótér is a részévé vált. Ugyanígy bővült a kínálat és 

a szolgáltatások is. Lett számítógép és wifi, könyvtárközi kölcsönzés, 
az igényekhez jobban igazodó állomány. 

Szerettem, hogy segíthettem a könyvtárba látogatóknak.
Szívügyemnek tekintettem a könyvtárhasználati órákat, hiszen ma a gyere-

kek kevesebbet olvasnak: megszerettetni velük a könyveket szép feladat. 
Jó volt a feladataim sokszínűsége, bár sokan azt hiszik: ez egy unalmas 

munka. Nagyon szerettem az emberekkel elbeszélgetni és örültem, 
ha egy olvasó elégedetten távozott a könyvtárból.

Bolláné Bíró Katalin

2074 Perbál, Ipari Park 4. (Zimbo melle�)Címünk:
 

nyitv
a ta

rtá
s:

H-P: 0
6:00 - 1

8:00

SZo: 0
7:00 - 1

6:00

KEDVEZŐ

Benzinkút!
Telefon: 06-26 631-229 06-30 211-1700

Kínálatunkból:
Esz 95-ös benzin, gázolaj
cégeknek üzemanyag ügyfélkártya-program
kenőanyagok, ízzók, gázpalack, üdítő, 
jégkrém, édesség

PerbálI született

2 0 1 9 .  J a n u á r

Csordorás Péter és László Hajnalka 
gyermeke, Nimród

2005 óta dolgozom a Közösségi 
Házban, és 2018 szeptemberétől 
az itt működő iskolai és községi 
könyvtár munkatársa is vagyok. 

Szerintem jó adottság, hogy 
helyileg a Közösségi Ház része a 
könyvtár. A megfelelő környezet 

és a munkatársak nyitottsága 
sok együttműködési lehetőséget 

rejt magában és ezt nagyon 
fontosnak tartom erősíteni a 

munkám során. 
A könyvtári nyitvatartás a 

Közösségi Ház programjaihoz is 
igazodik, ezért is sok a rendsze-
res, igényes olvasó az idősebbek 

közül (Nyugdíjas klub, 
Senior táncklub).

De nagy öröm, amikor 
középiskolások jönnek 

a kötelező olvasmányokért, és 
nagy öröm a sok gyermek ol-

vasó!   Szeretnénk a könyvtárkö-
zi kölcsönzés lehetőségét jobban 

kihasználni, a könyvtár inter-
netes hozzáférési lehetőségét 

népszerűsíteni. Tervezünk 
még olvasóklubot és író-olvasó 

találkozókat felnőtteknek.
Mivel könyvtárunk a 
Pest Megyei Könyvtár 

Könyvtárellátási Szolgáltató 
Rendszerének tagja, ezért 

folyamatosan gyarapodik a 
könyvállomány. Sok új könyv-
vel, folyóirattal várjuk a kedves 

olvasókat! 
Kúti Mária

A KÖNYVTÁR NYITVATARTÁSA
Hétfő: 12 - 16 óráig
Kedd: 11 - 18 óráig 

Szerda: 11 - 17 óráig 
Csütörtök: 12 - 14 óráig 

Havonta  egy  szombat  délelőtt.

Könyvtárosok a könyvtárról

A perbáli könyvtár csodálatos könyvállománnyal rendelkezik, öröm min-
den nap, amit itt tölthetek. Igazi örömmel éljük meg kolléganőmmel, hogy 

itt Perbálon még mindig divat olvasni. Szép számmal jönnek felnőttek 
és gyerekek, hogy olvasnivalót vigyenek haza az ünnepekre, vagy akár a 

nyaralásra. A kölcsönzésen, és a tankönyvosztáson kívül a könyvtárhaszná-
lati ismeretek tanítása is az én feladatom. Tartottam már papírszínházat 
és játékos mesevetélkedőt is. A legszebb visszajelzést az 5.osztályosoktól 

kaptam: „De kár, hogy már menni kell. 
Szívesen maradnánk még egy kicsit…”

Kúti Mária kolléganőmmel most azon dolgozunk, hogy a régi olvasóink 
megtartása mellett újakat is szerezzünk. Jelenleg az elavult állomány 
selejtezése, és leválogatása folyik, ezenkívül pedig a könyvtári szoba 

olvasóbarátabbá tételét tűztük ki célul.
Ezúton is invitálok mindenkit szeretettel a könyvtárunkba: 

kölcsönzésre, újságolvasásra és beszélgetésre!
Havasiné Szalai Mónika

Következő 
könyvtári szombatok

- február 23.
- március 23.
- április 13.



13

2019. február |  P e r b á l i  H í r m o n d ó H E L Y B E N  V A G Y U N K

12

P e r b á l i  H í r m o n d ó  |  2019. februárH E L Y B E N  V A G Y U N K

A helyzet válságosra fordult. A har-
mincas évei derekán járó anyuka 
hónapok óta énekelt egy bárban es-
ténként, de most turnézni is hívták. 
Elment, miután férjével jól összevesz-
tek. A három nagyobbacska gyerek, 
több hétre az apára maradt.
Jack, az apa, legurított néhány whis-
kyt, autóba ült, majd két órát hajtott, 
mire elérte a turné első állomását, 
egy esti mulatóhelyet, ahol megint le-
gurított néhány whiskyt, inzultusba 
keveredett a zenekar vezetőjével, be-
mosott neki egyet, majd rövid vesze-
kedés után feleségével autóba ültek, 
és hazamentek. Az ordibálás nagy 
része csak otthon következett. Reggel 
Jack barátjához költözött, kivolt ide-
gileg, egész nap felesége telefonhívását 
várta. És a telefon csöngött. Megint 
csöngött, de közben Jack és a barátja 
csak beszélgettek tovább. Érthetetlen. 
Ha várja, miért nem kapja fel. Csak 
csöng…

Talán a negyediknél vettük észre, 
hogy nem a tv-ben, nálunk csöng a 
telefon. Felveszem. Aranka zokog: 
- Segítsetek! Most szólt valaki, hogy 
a templomból dől a füst. Nem tudjuk 
mi történhetett! Imre elindult.
- Megyünk mi is, Aranka, ne sírj!
A valóság buldózerként tört be a szo-
bába, pillanat alatt törölte el a tévé-
drámát. Kapkodunk. Mi történhe-
tett? Nem találom a nadrágomat, 
pedig itt volt, a pulóver alatt! Ákos 
hamarabb elkészül. Elszalad. Azon-
nal füstös félelmek vesznek körül: Be-
megy majd, és rosszul lesz! Szaladok 
én is, látom Gyurit, kicsit előttem 
ér oda, poroltóval. Hátha csak ki-
csi a tűz! De mégsem! Ákos már a 
tűzoltókat hívja, kicsit megnyitot-
ták az ajtót, látszott, hogy lehetetlen 
bemenni. Tódul ki a tömény fekete 
füst. Körbejárjuk a templomot, nem 
látszik tűzfény. A tűzoltók Pestről 
jönnek, húsz perc biztos lesz, míg 
ideérnek. Szemerkél az eső, hideg 
van. Gyuri az ajtónál hallgatózik, 
odahív. Hallani lehet, hogy bent pat-
tog a tűz. Megrázó és tehetetlen érzés. 

Megérkezik a rendőrség képviseleté-
ben egy férfi. Állandó telefonrádiós 
kapcsolattal sorolja, hogy mit tapasz-
tal. Ő is megnyitja az ajtót, majd 
gyorsan becsukja, nehogy a tűz oxi-
gént kapjon. Védőkészülékes cucc, 
ezt mondja a készülékbe. Közben 
megérkezik Tünde és Móni. Mind-
ketten a lányukkal jönnek. A másik 
irányból Laci jön, megáll messzebb, 
dohányzik. Közben a füst egyre tömé-
nyebben préseli ki magát az ablak 
résein, sőt már a toronynál is! Tünde 
javasolja, hogy imádkozzunk. A há-
rom nő és a két kislány a templom fe-
lé fordulva elkezdi mondani a Mi-
atyánkot. Aztán az Üdvözlégyet. 
Isten, tartsd meg nekünk a templo-
munkat! Befut a plébánosunk is. 
Már többen ácsorgunk, tehetetlenül. 
Meghalljuk a szirénát, és néhány perc 
múlva megérkeznek a tűzoltók. Az 
utcában, már sziréna nélkül jönnek, 
aztán gyalog, futva. Majd egy újabb 
csapat, önkéntesekből. Onnantól 
kezdve minden nagyon gyorsan 
történik. Imre bácsi elmondja, hogy 
hol van az elektromos kapcsolószek-
rény, majd 3 ember védőöltözetben 
bemegy a templomba. Ketten a töm-
lőket gurítják szét gyakorlott, profi 
mozdulatokkal. A tömlő, mint a bu-
meráng, kicsapódik, majd vissza. Ar-
rébb kell állnunk, ne legyünk útban. 
Bent az erős reflektor sem segít, nem 
találják a kapcsolószekrényt. Úgy 
tűnik, sokáig. Csak tapogatnak sze-
gények vakon a sűrű füstben. De az-
tán meglesz, le is kapcsolnak mindent, 
megkezdődhet az oltás. Hőkamerával 
keresik a tüzet, olyan sűrű a füst. A 
tömlőket megtöltik, behúzzák. Ab-
lakok nyílnak itt-ott, okádják a feke-
teséget, ki a sötét éjszakába. A ben-
tiek rádión tartják a kapcsolatot a 
kintiekkel, néha elcsípünk egy-egy 
foszlányt: A berendezés teljes terjedel-
mében ég… Még tíz perc kellett vol-
na, hogy minden belobbanjon….
Közben továbbra is esik az eső, és 
hideg van. Mindenki találgat, hogy 
mi történhetett. A betlehem ég, vagy a 

A  t ű z
Január elsején az esti órákban 
egy perbáli járókelő, Dubecz 
Tibor vette észre, hogy 
a Szt. Anna templomból füst 
szivárog. Nagyjából fél óra 
múlva érkeztek ki a tűzoltók és 
megkezdték az oltást. Eddigre 
már a templom barokk főoltára 
és a benne található két áldoz-
tató kehely megsemmisült.

Emellett elégtek a főoltárt letakaró szőnyegek, a főoltár mögött függő 
– a templom védőszentjeit ábrázoló – oltárkép elsötétedett és a színek 
„elvesztek”, illetve a kép kerete is sérült, valamint a nemrégiben feltárt, a 
főoltár mögött 
található 
freskó a hő és 
a füst hatására 
tönkrement, a 
keresztelőkút 
pedig meg-
perzselődött. 
Ezen kívül az 
oldalfalakon 
és a boltoza-
tokon sűrű füst 
lerakódások 
képződtek.  
A hőmérséklet 
olyan magas 
volt a templomban, hogy a főoltártól nagyjából 15 méterre található orgo-
na sípjai a hőtől felhólyagosodtak. 
A füstöt észlelő, és az illetékeseknek azonnal jelző járókelőnek, illetve a 
tűzoltók gyors kiérkezésének hála, a tűz terjedését sikerült megállítani. 

Ezért Harkai Gábor plébános 
az egyházközség nevében külön 
köszönetét fejezi ki.

Plébános úr és az egyházközségi 
képviselő-testület tagjai rövid-
del ezután nekifogtak a károk 
felmérésének, valamint az ilyenkor 
szokásos tennivalók elvégzésének 
(műemlékvédelmi hivatal, a biz-
tosító értesítése stb).
Az eddigi vizsgálatok elektromos 
eredetű tüzet támasztanak alá.
A kár részben eszmei, hiszen a 
főoltár az 1800-as évek elején 

készült fából, valamint gazdagon 
díszítették fa faragványok. 
A templom külső felújítása az 
elmúlt évben fejeződött be, belső 
felújítása pedig már előkészítés 
alatt volt. 
A tűzkárok elkerülhetetlenné teszik 
a felújítás mielőbbi megkezdését. 

Az egyházközségi képviselő-testület 
jelenleg arra keresi a megoldást, 
hogy a falak megtisztítása, együtt-
működésben a műemlékvédelmi 
hivatallal, egyben a belső festés 
előkészítése is lehessen.
Ezzel párhuzamosan a templom 
belső építészeti, illetve villamos 
tervezése is folyamatban van. 
Kiemelt figyelmet kap majd az új 
tűzjelző rendszer, amit nem csak a 
templomban, de a plébánián is ki 
akarnak építeni.

Ha Ön támogatná 
a helyreállítást, illetve a belső 
megújulást – a Perbáli Római 

Katolikus Plébánia 
számlaszámán megteheti.

Számlaszám: 
11103303-75013736-36000001

Tűzkárok a Szt. Anna templomban
karácsonyfák? Imre bácsi 4 körül még 
visszajött a templomba, itt hagyta a 
szemüvegét. Semmi rendkívülit nem 
tapasztalt. Tehát gyertya nem lehetett.
Közben már kinyitják a belső ajtót 
is. Halljuk, a vízsugár verdes. Rossz 
elgondolni a sötétben, füstben rejtőz-
ködő pusztulást. Aztán megvilágítja 
egy-egy reflektor. Szalad körbe a fény-
pászma a magas falakon, megvan 
a betlehem, megvan a mellékoltár, 
a keresztelőkút, a miséző asztal, a 
fenyőfák is. Csak a főoltár hiányzik. 
Egyszerűen nincs ott, nagy fekete 
üresség tátong a helyén. Nem tudom 
elhinni! Az oltáriszentség! Elégett? 
Hirtelen próbálom felidézni az ol-
tárt, de nehezen megy. Azt tudom, 
hogy barokk volt, azonkívül, ami a 
barokkra nemigen jellemző, mérték-
tartó és arányos. Angyalokkal, put-
tókkal.
A tűzoltásnak vége, az oltárt a sekres-
tyeajtón keresztül négy-öt vödör fe-
kete, latyakos szén formájában ki-
hordták. Már beléphetünk. Minden 
kormos és füstös. Minden, kivéve a 
főoltárt, mert az nincs. Az olajkép, 
Szent Annával és Józseffel, közvetle-
nül az oltár mögött megmaradt, bár 
erősen megrongálta a tűz. A gyertyák 
lekonyultak, virágok elszáradtak, két 
ablak üvege meghasadt, a szőnyegek 
úsznak a vizes hamuban. Nem bírom 
sokáig nézni. Kifele látom megmaradt 
kincseinket egy kupacban, égetten 
törötten. A puttó kicsi aranyszárnyai 
leégtek, így a mellkasához behúzott 
két kezecskéje olyan begubózóvá teszi 
szegénykét. A nagy angyal törött 
szárnyán elfordulva fekszik, körben 
gyertyatartók megmaradt barokk 
hullámai, és az egésznek a  tetején a 
bárány térdel. Szegény bárányunk!
Kint a tűzoltók még a gőzölgő szénku-
pacot fújatják vízzel. Én átfagytam, 
kívül, belül, hazamegyek.
Az utcánkban a tűzoltóautó némán 
villog, kéken és fehéren, erős fénye 
bántja a szememet, igyekszem másho-
va nézni.

Mattiassichné Kocsis Erika
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munkába is, illetve a tervek és az 
ezekhez kapcsolódó tanul-
mányok elkészítése szintén 
az én feladatom. 
Véleményem szerint 
Perbál szerencsés helyzetben 
van, mert élvezi az előnyeit 
az agglomerációs elhelyez-
kedésének, a hátrányaiból 
pedig nem sokat kapott.
Jó látni, hogy a település 
dinamikusan fejlődik és 
nem ad hoc módon; 
érezhetők a keretek és határok 
ezen a téren. Életszerű tervek 
vannak, sok egyeztetéssel, 
előtanulmányokkal.
Az elmúlt időszakban az ipar-
területi fejlesztés kapcsán 
kellett rendezési tervet 
készítenem; az Egészségház 
építészeti projekt, de ebben is 
volt egy kevés rendezési feladat, 
valamint a Búcsú tér rendezése is 
megtörtént – ahol nyertes 
pályázat esetén közösségi tér és 
piac jön majd létre. Ami ezek 

HorvátH adrIenne 
2000 óta van jelen

a zsáMbéKI-Medencében

és a régIóban 
telePüléstervezőKént; 
IsMerI az egész nyugatI 
szeKtort és egységében 

látja a Megvalósult 
fejlesztésI IrányvonalaKat. 
MégIs, aMIKor a HIvatásáról 

beszél neM „csuPán” 
a tervezést teKIntI 

feladatánaK, HaneM 
az adott Közösség MegIsMe-

rését, szeMélyes 
KaPcsolatoK KIalaKítását Is.

Az Ybl Miklós Építőipari Műsza-
ki Főiskolán szereztem az első 
diplomámat, majd később elvégez-
tem a Budapesti Műszaki Egyetem 
Urbanisztika szakját is. 
Budapest kertvárosában lakom. Két 
gyermekem van; a lányom az én 
nyomdokaimban halad, már egy 
éve építészként dolgozik egy építész 
cégben, a fiam pedig most éppen 

Dublinban dolgozik és tanul.
Huszonkét éve dolgozom 
településtervezőként, és minél job-
ban megtanulom a szakmát, annál 
többféle dologba fogok bele, egyre 
több távlat jelenik meg számomra. 
Azt érzem, hogy nem csupán 
a településtervezés a feladatom, 
hanem az, hogy akár „be is 
menjek” az adott közösségbe.
Perbált azért is szeretem, mert itt 
éreztem először, hogy befogad 
a közösség és nem egy messziről 
jött tervezőnek tart. 
A szakmai indíttatásom sokrétű. 
Kislány létemre mindig szerettem 
építkezni, rengeteget legóz-
tam és mindenfélét építettem 
téglából. Vonzott az építészet, a 
várostervezést pedig komplexnek 
és épp ezért érdekesnek találtam, 
emellett nőiesebb területnek érzem.
Gimnazista koromtól a román 
kori falusi templomok szerelmese 
lettem, az országban a legtöbb ilyen 
templomot végigjártam. Ezeken az 
épületeken keresztül megéreztem a 
települések lelkét és ez számomra 
fontos. Éppen ezért is szeretem a 
Zsámbéki-medencét, hiszen 
valamennyi településén található 
egy-egy román kori rom. 
2000 óta dolgozom a Zsámbéki-me-
dencében. Gyes után az éppen meg-
alakuló Portaterv Kft-be kerültem, 
az akkori főnököm Marthi Zsu-
zsa volt, aki jelenleg Zsámbék 
főépítésze. Törökbálinttól Budaörsön 
át Pomázig, tulajdonképpen ezt az 
egész nyugati szektort ismerem a 

megbízásaimon keresztül. Ezáltal 
közel két évtizede vagyok jelen 
tervezőként a Zsámbéki-medence 
településein, és emiatt egységében 
is látom a megvalósult fejlesztése-
ket, fejlesztési irányvonalakat.
Jelenleg Nagykovácsiban, 

Herceghalmon, Tökön és Perbálon 
dolgozom folyamatosan. Ezen 
kívül Pest megyében és a Bala-
ton környékén van még néhány 
település, ahol dolgozom. 
2016-ban hoztam létre a sa-
ját cégemet, a HA Tervstúdió 
Településtervezési Építészeti 
Tanácsadó Kft-t. Ettől az évtől 
datálódik az is, hogy egyre több 
fejlesztés indult el itt Perbálon. 
Ezekbe a projektekbe be vagyok 
vonva, már a kezdeti egyeztetési 

tevékenykednek ezért a közösségért. 
Egy picike lakótelepen nőttem fel, 
ahol mindenki ismert mindenkit, 
épp, mint egy kis településen. 
Ott tapasztaltam meg először 
életemben, hogy milyen is egy 
valódi közösség, ezt pedig 
hosszú évek után itt Perbálon 
éreztem meg újra.

Tóth Anna

mellett nagyobb feladatként 
előttünk áll, az a rendezési 
terv felülvizsgálata, valamint a 
településképi arculati kézikönyv 
és a településképi rendelet 
megalkotása. 
Úgy érzem Perbálnak lelke van, 
ehhez pedig kellenek azok a nők 
is, akik a település intézményeiben 
dolgoznak, és lokálpatriótaként 

„ Perbálnak lelke van”
b e M u t a t K o z I K  H o r v á t H  a d r I e n n e

t e l e p ü l é s t e r v e z ő

„Perbált 
azért is 

szeretem, 
mert itt 
éreztem 

először, hogy 
befogad 

a közösség˝

S z i t á l á s
A télen nálunk látható madárfajok egy része állandó madarunk, azaz fészkelő- és 
telelőterülete is hazánkban van. De van sok faj, melyeknél a tél az év egyetlen idősza-
ka mikor nálunk megfigyelhetők, másoknál északról érkező példányok váltják föl a 
tőlünk ősszel elvonult fajtársaikat. Megint más fajok keverednek, kóborolnak, sőt, o-
lyan is akad, amely faj hím egyedei nálunk maradnak, míg a tojók elvonulnak délre. 
Ezért van, hogy a téli megfigyelések néha meglepő eredménnyel járnak. A csönd-
paplanos téli tájban barangolok Perbál fölött, nem is a madarászat kedvéért, de a 
téli meglepetések elkerülését megelőzendő, a látcső azért a nyakamban lóg. Egy ala-
csony bokorsor mellett visz az út, jobbról egy szántóföld húzódik enyhe emelkedővel a 
domboldalon. A szántó fölött egy madár lebeg a levegőben. Ez a repülés a „szitálás”, 
vagyis az a mód, ahogyan akár szélcsendben is képesek egy helyben, pontosan a talaj 
egy bizonyos pontja fölött maradni. Amikor közelebb mentem, akkor tudtam kiven-
ni, hogy nagy őrgébicset látok. Jellemzően főként leshelyeken üldögélve látja az ember 
ezt a szürke-fekete madarat, kiálló tereppontokon, ahonnan messzire ellát. Nálunk 
téli vendégként fordul elő. 
Másik alkalommal egy nagy testű ragadozó madarat figyeltem meg, amelyik ezzel 
a módszerrel vadászott a szántóföld fölött. A távcsövön át sikerült beazonosítani, 

M A D Á R V I L Á G hogy egy másik téli vendégünk, a 
gatyásölyv az. De erre a fajra is kevésbé 
jellemző ez a mozgás, mert leggyakrab-
ban a földön álldogál. Mikor a madár 
egy faágra szállt, egy hirtelen ötlettől 
vezérelve fényképet készítettem róla. 
Más eszköz híján a mobiltelefonomat és 
a látcsövemet használtam. Az eredmény 
sokkal jobb lett, mint amit vártam.  
Minden ragadozó fajra érvényes, hogy a 
rágcsálókra vadászva leshelyeket keres-
nek, de legalábbis szívesen üldögélnek 
a vadászterület közelében. Aki tehát 
barátságot akar kötni ezekkel a mada-
rakkal, az jól teszi, ha ülőfát állít nekik 
olyan helyen, ahol nincsenek üldögélésre 
alkalmas tereptárgyak. Az ülőfa a talaj-
ból körülbelül másfél méterre kiálló fa-
darab, melynek a felső végére egy kereszt-
fa van szerelve.

Koós Kolos




